

(Translated from Arabic)

1. Riot police do not use tear gas unless serious tension leads to attacks or attempted attacks against the security forces using stones or Molotov cocktails. The police have been subjected to heavy violence and have sustained severe injuries. Live ammunition is usually shot into the air when shooting is heard coming from different directions. There is evidence to show that people have been randomly shooting at protesters in order to cause trouble and then place the blame on the police. As for the reference to militias, the security forces normally do not allow any unauthorized parties to come anywhere near places where protests are taking place.

2. The Government confirms that citizens have the right to peaceful assembly and to protest against poor economic conditions. It is true that the government of Mr. Adil Abdul-Mahdi had been in office for less than a year when the demonstrations began. That government took over from the government of Haider Al-Abadi, which spent its four-year term fighting terrorism. Iraq was facing a major disaster, namely the occupation of a third of the country by Islamic State in Iraq and the Levant. For that reason, all economic, military and civilian resources were mobilized, which had a huge impact on the country's economic situation and slowed down the pace of development when the war came to an end around 2018. The protests took place towards the end of 2019; they were tumultuous and marred initially by some excessive violence on the part of the police. However, the Government quickly put a stop to that behaviour and set up a high-level government committee to look into the matter. The committee identified the shortcomings and mistakes that were made and referred the case to the courts. Thereafter the situation calmed down; demonstrators were protected and their demands received support. The Council of Ministers issued a series of decisions, referred to as a package of reforms. On 29 November 2019, Mr. Adil Abdul-Mahdi's government stepped down in response to the demands of protesters. The number of deaths and injuries was regrettable. The Government assumed political responsibility for what had happened and promised to bring the perpetrators to justice. It stressed that there had been no orders or directives to use force against the protesters; on the contrary, government guidelines recommended not carrying weapons at all. The investigation revealed that it was a third party that killed the protesters after the conflict erupted with the police and they took advantage of the chaos to inflict casualties. The Iraqi intelligence service has obtained information but has not yet been able to identify the perpetrators.

3. The government authorities do not target human rights activists and defenders in any way, in accordance with the laws, Constitution and democratic system in Iraq, which guarantee the freedoms of citizens. There is absolutely no evidence of such targeting. The occasional cases of kidnapping or harassment that do occur are attributable to the settling of scores or personal feuds. Therefore, it is suspected that the majority of murders of activists are committed by hired killers. It is clear that it is the same third party that is directing these actions, as the killing of activists attracts media focus and stirs up more resentment towards the government authorities, thus increasing mass mobilization and distorting the country's reputation internally and externally. The government authorities have no interest in carrying out such acts at a time when government orders and leadership directives call for the protection of demonstrators and activists.

4. The arrest of protesters is a different matter. The police does not usually arrest peaceful protesters, and there is no evidence that this is the case. Arrests only take place if protests are not peaceful. Protestors have committed many illegal acts during demonstrations, such as burning down government buildings and the headquarters of political parties, blocking main roads, blocking schools and government departments, attacking members of the security forces and throwing Molotov cocktails. Such actions are against the law and must be prevented. The security forces have never arrested any peaceful demonstrators who are participating in protests and thus under the protection of the security forces.

5. The orders issued by the Communications and Media Commission were in accordance with the law, as the stations in question had violated the Code of Media



Conduct. The Iraqi authorities understand the importance of the media and the right to access information, but restrictions are also put in place to protect human rights, because any right that in itself carries moral rules should not be violated in attacking the rights and freedoms of citizens. This is what is established in human rights laws and principles. Legislation regulates and protects rights, and the rules regulating the realization of rights are indispensable.

6. With regard to dialogue with protesters, all of the country's authorities, including the Prime Minister's Office, the office of the speaker of parliament, governors, parliamentary committees, local authorities and police leaders, have met with and had discussions with representatives of the protesters. Dozens of dialogue sessions were organized, in which the President of the Republic also participated. The dialogue has been ongoing. The authorities have received the protesters' demands, which they are seeking to implement. All of the authorities take very seriously the right to peaceful protest and the demands of protesters. The Government has agreed to a number of the demands, first and foremost the call for it to stand down, as well as the dismissal of a number of security commanders. Other than these, the dialogue has resulted in the enactment of important laws that are considered a prelude to bringing about fundamental political changes in Iraq, foremost among them the Electoral Act and the Independent Electoral Commission Act.

7. With regard to temporary measures, many security measures have been taken with a view to the disarmament of the police and security forces and the exercise of restraint and non-intervention, unless absolutely necessary to stop infiltrators and prevent them from using violence and killing protesters.



جنيف
GENEVA

Ref /109/20

Date: 19 . 03 . 2020

The Permanent Mission of The Republic of Iraq to the United Nations Office and other International Organizations at Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights, and with reference to the letter of some mandates holders N0: UA IRQ 6/2019 dated on 13 January 2020, has the honor to convey the response of the Iraqi Government, regarding further information and new developments about protests that took place after 14 October, 2019

The Permanent Mission of the Republic of Iraq avails itself of this opportunity to renew to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights, the assurances of its highest considerations.



Geneva, 19 March, 2020

Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights



1. إن قوات مكافحة الشغب لا تستخدم الغازات المسيلة للدموع الا عندما تحصل احتكاكات شديدة تؤدي الى الاعتداء او محاولات الاعتداء على القوات الامنية بالحجارة او قنابل المولوتوف، وقد تعرضت قوات الشرطة الى عنف شديد وحدثت اصابات بليغة، اما الرصاص فيطلق عادةً في الهواء عندما يسمع اطلاق نار من جهات مختلفة، وقد ثبت ان هناك من يطلق النار على المتظاهرين بشكل عشوائي لتهييج الاوضاع واتهام الشرطة بذلك. أما الاشارة الى (مليشيات) فإن قوات الامن -غالباً- لا تسمح لجهات غير مرخصة لها بالاقتراب من اماكن التظاهر.

2. تؤيد الحكومة حق المواطنين بالتظاهر والتجمع السلمي على سوء الاوضاع الاقتصادية، ولا يمكن انكار ان حكومة السيد عادل عبد المهدي لم تكمل عامها الاول وانطلقت التظاهرات المطلوبة، وإن الحكومة المذكورة جاءت بعد حكومة السيد حيدر العبادي التي امضت سنواتها الاربع في مقارعة الارهاب، حيث كان العراق يواجه كارثة خطيرة، وهي احتلال عصابات داعش لثلث مساحات البلاد، ولاجل ذلك السبب استنفرت كل مقدرات البلاد الاقتصادية والعسكرية والشعبية، مما اثر كثيراً على الاوضاع الاقتصادي للبلاد وأخر عجلة التنمية عندما انتهت الحرب تقريباً عام 2018. وقد وقعت المظاهرات نهاية عام 2019 وكانت صاحبة شابها بعض العنف المفرط في بداية الامر من قبل قوات الشرطة، الا ان الحكومة سرعان ما اوقفت ذلك وشكلت لجنة حكومية عليا في الموضوع شخصت الخلل والاختفاء التي حدثت واحيل الملف الى القضاء فيما اخذت الامور منحى اكثر هدوءاً تمثل بحماية المظاهرات وتأييد مطالبها، واصدر مجلس الوزراء الكثير من القرارات سميت بحزمة الاصلاحات، ثم استقالت حكومة السيد عادل عبد المهدي استجابة لمطالب المتظاهرين في 2019/11/29، وعليه فإن وقوع قتلى وجرحى أمر مؤسف. حيث اعلنت الحكومة مسؤوليتها السياسية تجاه ذلك ووعدت بتقديم الجناة الى



القضاء، مع التأكيد على انه لم يكن هناك اي اوامر او توجيهات باستخدام القوة ضد المتظاهرين بل على العكس أكدت الحكومة في توجيهاتها على عدم حمل السلاح مطلقاً، وإن التحقيقات اثبتت ان هناك (طرفاً ثالثاً) يقوم بقتل المتظاهرين بعد اختلاق احتكاك مع رجال الشرطة والاحتماء بالفوضى لايقاع ضحايا، وإن الجهات الاستخبارية العراقية اصبح لديها معلومات لم تكتمل بعد لمعرفة الفاعلين .

3. ان السلطات الحكومية لا تستهدف النشطاء والمدافعين عن حقوق الانسان على الاطلاق وفقاً للقوانين والدستور والنظام الديمقراطي في العراق الذي يكفل الحرية لمواطنيه ولا يوجد دليل واحد على ذلك، وإن ما يحدث احياناً من اختطاف او مضايقات تدخل في اطار تصفية الحسابات أو العداوات الشخصية. ولذلك فإن غالبية اعمال القتل لبعض النشطاء تتم بشكل مشبوه عبر قتلة مأجورين وهو واضح ان ذات (الطرف الثالث) هو من يوجه هذه الافعال إذ أن قتل النشطاء يستدعي التركيز الاعلامي واثارة المزيد من النقمة على السلطات الحكومية لزيادة الحراك الجماهيري وتشويه سمعة البلاد على المستوى الداخلي والخارجي، مع ان السلطات الحكومية لا مصلحة لها بالقيام بهذه الافعال في وقت تؤكد فيه الاوامر الحكومية والتوجيهات القيادية على حماية التظاهرات والمتظاهرين والنشطاء .

4. موضوع القاء القبض على المتظاهرين أمر مختلف، حيث ان الشرطة عادة لا تعتقل متظاهرين سلميين على الاطلاق ولم يثبت ذلك، انما الاعتقالات تتم بعد خروج المتظاهرين عن السلمية، إذ شهدت التظاهرات الكثير من الاعمال غير القانونية وقعت من قبل المتظاهرين، وذلك مثل اعمال احراق المباني الحكومية ومقرات الاحزاب السياسية، واغلاق الطرق الرئيسية، واغلاق المدارس والمصالح الحكومية والاعتداء على القوات الامنية والقاء قنابل (المولوتوف)، وهذه الافعال مخالفة للقانون ويجب منعها، ولم تتعرض القوات الامنية لاحد المتظاهرين السلميين وهم متواجدين في ساحات التظاهر وبحماية هذه الاجهزة .



5. أن الاوامر التي صدرت من قبل هيئة الاعلام والاتصالات كانت وفقاً للقانون، حيث خالفت تلك المحطات مدونة قواعد السلوك الاعلامي، مع التأكيد على ان السلطات العراقية تدرك اهمية وسائل الاعلام والحق في الوصول الى المعلومات، الا ان القيود توضع ايضاً لحماية حقوق الانسان ذاتها لأن أية حقوق تحمل في ذاتها قواعد اخلاقية لا يجب ان نتخطاها في الاعتداء على حقوق وحرية المواطنين وهذا ما يفرضه القوانين ومبادئ حقوق الانسان، لأن التقنين هو الذي ينظم الحقوق ويحميها، ولاغنى عن القواعد المنظمة لاعمال الحقوق.

6. فيما يتعلق بالحوار مع المتظاهرين فإن جميع سلطات البلاد استقبلت ممثلين عنهم وتناوبت معهم من رئاسة الوزراء ورئاسة البرلمان، والمحافظين واللجان البرلمانية والسلطات المحلية وقيادات الشرطة، ونظمت عشرات الجلسات الحوارية، وقد تدخلت كذلك رئاسة الجمهورية ممثلة بشخص رئيسها، إن الحوارات لم تتوقف ابداً وقد تسلمت السلطات المطالبات، وهي تسعى لتنفيذها وجميع هذه السلطات تتعامل بجدية كاملة مع حق التظاهر السلمي ومطالب المتظاهرين التي اذعنت الحكومة لعدد منها وعلى رأسها استقالة الحكومة، فضلاً عن اعفاء عدد من القيادات الامنية عدا ما تمخض من تشريع القوانين المهمة التي عدت مقدمة لاحداث تغييرات جوهرية على المسار السياسي في العراق، في مقدمتها قانون الانتخابات وقانون المفوضية المستقلة للانتخابات.

7. أما بخصوص التدابير المؤقتة فقد تم اتخاذ الكثير من التدابير الامنية وصلت الى حد تجريد الشرطة والقوات الامنية من السلاح، وممارستهم لعملية ضبط النفس وعدم التدخل الا في حالة الضرورة القصوى لغرض تفويت الفرصة على المندسين ومنعهم من القيام باعمال قتل وعنف ضد المتظاهرين.